
SZOMBAT, 1972. JÜLIUS39. 3 

Befejeződtek 
egyetemi, főiskolai 
felvételi vizsgák 

Országszerte befejeződtek műszaki főiskolás „gólyá- térium és az illetékes felső-
az egyetemi, főiskolai felvé- nak" a sorsáról, akik szép- oktatási intézmény vezetői-
teli vizsgák valamennyi — temberben ugyancsak meg- bői alakult bizottság, s be-
nappali, esti és levelező — kezdhetik tanulmányaikat a tölti a fennmaradt 6 száza-
tagozaton. összesen 60 ezer nappali tagozatok első évfo- léknyi helyet. A bizottság 
658-an írták meg írásbeli lyamain. A késedelem oka határozata ellen fellebbezés 
dolgozataikat, illetve feleltek az úgynevezett átirányítás, nincs. 
a szóbeliztető felvételi bi- A műszaki egyetemekre je- Az egyes karok felvételi 
zottságok előtti hatezerrel lentkezett és megfelelt hall- bizottságai döntöttek arról, 
többen, mint az elmúlt esz- gatók egy részét ugyanis a hányan és kik kezdhetik 
tendőben. Az első összegezé- hasonló képzést nyújtó, üzem- meg tanulmányaikat a. kö-
sek szerint mindössze 150— mérnöki diplomát adó mű- vetkező tanév elején, illető-
200-an nem jelentek meg a szaki főiskolákra irányítják leg kik nyernek előfelvételi 
jelentkezők közül az írásbeli ói. 
felvételi vizsgákon. Legtöb- Azok a jelöltek, akik a 
ben — szám szerint 39 251- felvételi vizsgákon elérték a 
en a nappali tagozaton fel- felvételhez szükséges pont-

az 1973/74 tanévre. 
Sokan — nem ismerve az 

érvényben levő rendelkezé-
seket — beadványokkal, ké-vételiztek. (Az 1972/73 tanév számot, de felvételt relmekkel nanaszokkal for-

nappall tagozataira ugyanak- nyertek, értesítést kaptak, 
alaptalanul. A kor mintegy 14 500 elsőévest hogy elért pontszámaikkal 

vehetnek fel a felsőoktatási a jövő évben ugyanazon a 
intézmények.) A túljelentke- szakon — újabb 
zés mellett ebben az eszten- vizsga nélkül — pályázhat-
dőben is jellemző volt az nak. Közölték 
egyes karok, szakok közötti számaikat részletezve, vala-
aránytalan és egyenetlen mint az elutasítás indoklá-
pályázati megoszlás. Most is sát is. A felsőoktatási intéz-

az 
nemegyszer 

föwVeí; panaszok többsége az úgyne-
7 vezett „relatív küszöb" téves 

velük- nont értelmezéséből ered. A „re-
I t , " latív küszöb" azt az alsó 

pontértéket jelenti, amellyel 
— legalább is elvileg — még 

előfordult például, hogy azo-
kon a karokon és szakokon, a rendelkezésre álló helyek-
ahová túl sokan pályáztak, nek csak 
viszonylag magas pontszám- tötték be. 

acn. iá. r\ líriauutvtcii^iai n i l c e - . , , , . , . . . , 
mények felvételi bizottságai ^ ^ S J S ^ S S i f c . v o l -

94 százalékát töl- érése önmagában nem jelent 
A sikeresen vizs- telvetelL 

mai is el kellett utasítani gázott, de elutasított pályá- A Művelődésügyi Minisz-
jelentkezőket, míg más karo- zók a bizottság határozata tériumban hangsúlyozzák, 
kon és szakoon kisebb pont- ellen — a kézbesítéstől szá- hogy fellebbezési kérelme-

mított nyolc napon belül — ket csak abban az esetben 
az illetékes miniszterhez fel- tudnak érdemben elbírálni, 

szám is elegendő volt a fel-
vételhez. 

Az elmúlt napokban 11 520 lebbezhetnek. A kérelmeket ha az érvényben levő ren-
nappali tagozatra pályázó a felsőoktatási intézmény delkezéseknek megfeleően a 
hallgató kapta meg postán a vezetőjéhez kell benyújtani, pályázó fellebbezési jogot 
felvételéről szóló kedvező A fellebbezéseket előrelátha- kapott, vagyis a felvételi 
értesítést. Még nem döntőt- tólag augusztus második fe- vizsgán a fentiek szerint 
tek ugyanis annak a 2280 lében bírálja el a minisz- megfelelt. (MTI) 

A szarvasmarha-tenyésztés 
komplex fejlesztése 

Miniszteri tájékoztató 
Dr. Dimény Imre mezőgaz-

dasági és élelmezésügyi mi-
niszter pénteken a Parla-
ment gobelintermében saj-
tótájékoztatón ismertette a 

szarvasmarha-tenyésztés 
komplex fejlesztéséről ho-
zott kormányhatározatot. A 

követően is a tsz-ekben az szarvasmarha-tenyésztés jö-
árbevételek és az üzemvite- vedelmezőségét javító intéz-
li támogatások együttesen is kedések az ágazatban megte-
csak a ráfordításokat fedez- remtik a gazdaságos terme-
ték, és csak a magasabb ter- lés feltételeit, 
melési színvonalú állami Ezután arról szólt, hogy az 
gazdaságokban mutattak ki új intézkedések olyan jöve-
— mindössze 1 százalékos — delememelkedést hoznának, 

sajtótájékoztatót dr. Várko- nyereséget. A szarvasmarha- amely meghaladná a negye-
nyi Péter államtitkár, a kor- tenyésztés gondjain csak a dik ötéves tervben előirány-
mány Tájékoztatási Hivata- komplex intézkedésekkel le- zott mértéket, ezért 
Iának elnöke nyitotta meg. het segíteni, csak az egyik az intézkedések megvalósí-
Ott volt dr. Csikós NagyBé- vagy másik hátráltató körül-
la államtitkár, az Országos mény megszüntetése önma-
Anyag- és Árhivatal elnöke, gában nem vezetne célra, 
valamint a Pénzügyminiszté- A soron következő felada-
rium és a Magyar Nemzeti tokról szólva kiemelte: a 
Bank képviselője is. szarvasmarha-tenyésztési po- Az intézkedéseket részben 

A miniszter rámutatott: litika alapelve, hogy — a ellensúlyozó jövedelemelvo-
fejlődés meggyorsítására — n á s egy része már koráb-

külön alakítják ki a hús- és ban megvalósult, .további el-
külön a tejelőtípusú állo- lentételt jelent az október 1-
inányt, tői hatályba lépő keverékta-

és csak a kisüzemekben tart- karmány-áremelés és az ah-
ják fenn az úgynevezett ket- h o z kapcsolódó sertés- és 
tős hasznosítású tenyésztést, baromfi-felvásárlási áreme-

A továbbiakban a köz- l é s egyenlege, valamint 

tásához szükséges összegek 
egy részét a mezőgazdasá-
gon belül teremtik elő, s 
csak kisebb rész terheli 
majd a költségvetést. 

Az alairók sora Miklós tünk, jóval százezer forint amely ezután kihasználat-
Pallal kezdődik és Frank fölött van. i a n n á válik. Az asszisztens-
Annaval végződik. Több A fürdőnek előnyös volt nők közül volt, aki fel is 
mint harminc beteg panasza, az a szerződés, hogy bizo- mondott már, mert nem 
„Tudomásunkra jutott, hogy nyos fizikotherápiai kezeié- akarja megvárni ho"v mee-
a nemreg nagy költséggel seket végezzen. 1969-ben 240, szűniön állása '— és az 
rendbe hozott reumatológiai- 1970-ben 267 ezer forintot S Z U n ] 0 n a l l a s a e s a z 

fizikotherápiai rendelőt, fizettünk a kihelyezett reu-
mely a Széchenyi tér 8. szá- maszakrendelésért. Mivel 
mű házban van, meg akar- közben sikerült tágasabb 
ják szüntetni, illetve SZTK- helyre átteni, fejleszteni a 
szakrendeléssel fogják össze- rendelőintézeten belül a 
vonni. Ez a fizikotherápia fizikotherápiai szakrendelést, mÍLV" 
végre jó gépekkel, higiéni- ezt jelentettük a tanácsi 
kusan, szépen, kényelmesen kórházak gazdasági igazgató-
van berendezve, és naponta, ságának. Itteni szakrendelé-
ha kell, 250—300 beteget is sünk naponta 500 kezelést 
jól el tud látni, anélkül, tud elvégezni, ezért a gaz-
hogy egyetlen beteget is át dasági igazgatóság augusz-
kellene tenni más időpont- tus elsejével felmondta azo-
ra, amikor munkaideje mi- kat a leszerződött kezelése-

ket, amelyeket itt is el tu-
dunk végezni. 

— Akkor egyes betegek-
att nem jöhet. 

A rendelőintézet erre nem 
lenne képes. Lehet, hogy az 

olajiparhoz szegődött, mely 
Algyőn fizikotherápiai keze-
lőt létesít. Magyarán: fölös-
leges beruházásnak bizo-
nyult az, amit a szolgálta-
tás színvonalának emelésé-

Az átalakítást a vállalat 
dolgozói végezték, az anyag-
költség 442 ezer forint volt, 
ehhez még 65 ezer forint 
járul gépbeszerzésre. Ez már 
félmillió. S még szerencse, 
hogy volt erejük az átala-
kításra, mert különben jó-
val többe került volna ez a 
rosszul sikerült bol t 

ötlet kivitelezői úgy vélik, t
n.ek * í ü r d ő , é s „ a r e " d e l ° i n -

igen, de tévednek. Vagy úgy t e z e t k o z o t t k e l 1 vandorolni-
gondolják, nem számít, van 
egy-két komoly ok, ami mi-
att jó lenne megszüntetni? 
Nagyon sok munkabíró em-
bert vesz le lábáról ez a 
csúnya mozgásszervi beteg-
ség, és ha a dolgozóknak 
nem lesz lehetőségük, hogy 
munkaidejük után 

uk ezután? 
— Szó sincs erről. A für-

dőben három orvosi rende-
lés folyik, ott bérelünk há-
rom rendelőt, s 250 beteget 

FÖLÖSLEGES 
BERUHÁZÁS? 

A levél 
írói 
meg-
nyu-

a szarvasmarha-tenyésztés 
fejlesztése a hazai gazda-
ságpolitika egyik központi 
kérdése. 

Ez az ágazat adja a mező-
gazdaság termelési értéké-
nek 13—14 százalékát, az ál-
lattenyésztés termeléséből , ' g a z d a s á g i ösztönzőkkel, az ú j SZTK-járulék tíz százalékra 
pedig 30 százalékkal részese- & ü z e m v i t e l i t á m o g a t á . növelése is. Az ágazatot kóz-

rí ?g„y- f 3 u t o a > sokkal foglalkozott. Hangsú- vetlenül érintő intézkedések 
eredetű fehérjefogyasztásnak a jövőben a szarvas- közé sorolta az üzemviteli tá-
- ideértve a hust és a tej- m a r h a . t e nyész tó sben leg- mogatások csökkenését, a 
" — eszközarányos takarmánytejpor árának termékeket — mintegy 40 
százaléka származik a 
szarvasmarha-tenyésztés ter-
mékeiből. Ez az ágazat adja 
a fejlett tőkés országokba 

alább olyan 
nyereségszintet kell elérni, 
mint amilyent például a 
sertéstenyésztés realizál. 

yí felvásárlási ár^lc ki~ — - . 
irányuló népgazdasági export a l a k í t á s á v a l kapcsolatban so- tézkedések között említette 
15—17 szazalekat, es így k a n ú g y v é l e k e d n e k > h o g y a meg a földadó, a termelőszö-

es~ jövedelmezőséget legegyér- vetkezeti jövedelemadó és a 

emelését és a mesterséges 
termékenyítés költségeinek 
díjasítását. Az üzemi összes 
jövedelmet befolyásoló in-

zökkenő nélkül látogathas-
sák a kezeléseket, kénytele-
nek lesznek táppénzes állo-
mányba menni. 

Szúrópróbaszerűen meg 
kellene nézni a rendelőin-
tézetben egy-két forgalma-
sabb szakrendelést. Szemé-
szetet vagy belgyógyásza-
tot. Egy-két délután is kell, 
hogy sorra kerüljön a beteg. 
Néha másfél-két órát is vár 
a fülkében, majd 5—6 per-
ces felületes vizsgálat után 
mehet tovább, aki még bír-
ja ezt a tortúrát. Ne tegye-
nek ki bennünket ilyesmi-
nek, mert itt mindenkit ren-
desen és jól ellátnak, kér-
jük, szíveskedjenek segítsé-
günkre lenni, hogy továbbra 
is üzemben maradjon ez a 
fizikotherápia." 

godhatnak: a rendelőinté-
l | _ zetben is hasonló kezelést 
jelenleg is onnan küldenek kapnak, ott sem lesznek 
ide kezelésre. Egyébként, ha hátrányban a változás mi-
a járási rendelőintézet fel- att. Kétségtelen, hogy az 

" • ' I ' épül, megszűnik itt is azsú- asztalkákkal, újságokkal el-minaen _ _ k m h ^ : „ j foltság, s akkor a reuma-
tológiai rendelések ide ke 
rülhetnek, lesz rá hely. 

látott, derűs Széchenyi téri 
váróban kellemesebb üldö-
gélni, mint a rendelőinté-
zetben — akár kezelés előtt, 

A víz- a k a r kezelés után —, de 
művek nincs jogunk kétségbe von-

és Für- ni, hogy a rendelőintézetnek 
anyagilag így éri meg, s 
hogy jogosan összpontosítja 
mindazt, amit helyhiány mi-
att a városban volt kényte-
len szétszórni. Az más kér-
dés, hogy a betegek jogosan 

a megdöbbenest a Szeged f é l t e k _ e a r e n d e l ő i n t é z e t 

megyei városi tanács kórhá- m á s s z a k r e n d e l é s e i n t a p a s z _ 
za gazdasági igazgatójától t a l t z s ü f o l t s á g t ó l 
érkezett levéllel dokumen-

A JOBB 
MEG A BAL 

dők Vál-
lalat május közepén meg-
döbbenve értesült arról, 
hogy egy korábbi megálla-
podást felbontanak velük. 
Sziliért László főmérnök ezt 

FILLÉREK 
VAGY 

FORINTOK 

Dr. Sal-
gó Gá-

bor főor-
vos, a 

rendelőintézet igazgatója ap-
rólékos magyarázattal igyek-
szik megcáfolni a harminc 
l evé l í ró érveit . 

— A fürdőben kétféle tí-
pusú kezelés folyik. Az egyik mioteszt-, galvanfarad-keze-
speciálisan vízhez van köt- lés, ultrahang, rekesz nélkü-

tálja. Ebből is lehet idézni: 
„A rendelőintézet azzal a 
kéréssel fordult a kórház 
gazdasági igazgatóságához, 
hogy a Lenin körút 42. szám 
alatti üzemegységükben be-
tegeiknek nyújtott, alant 
felsorolt szolgáltatásokat — 
a korábban megkötött meg-
állapodás felbontása mellett _y®n_ h e l y z e t A 

— f. év június 30-ával 
mondjuk fel. Rövidhullám-, 

nagy szerepe van a külkeres-
kedelem egyensúlyi helyzeté- J

t e l m ű b b e n a végtermékhez mezőgazdasági lakossági jő-
m p f i r p r p m t m p n p n ... . . . . . . i : — nek megteremtésében. 

Az utóbbi két-három év- fűzött és az árbevételen ke- vedelemadó növekedését, 
resztül biztosított érdekelt- A miniszter végül hangsú-

ben a termelésben és a szűk- s é g g e f lehetne megteremteni, lyozta: a szarvasmarha-te-
segletek alakulasaban ellen- —6 5 • . . . . —. -e--,.*- — — v 
tétes tendencia . . .... Tisztán kell azonban látni, nyésztés jövedelmezőségének 

ervenyesuit, h o g y e g ilyen i e i i egű fel- fokozására hozott intézkedé-
amennyiben a hazai fogyasz- v á ^ r l á s Y á r végeredményben sek, valamint az ellentétele-
tas es az exportigenyek no- m a b b t e j á r a t eredmé- zések, jövedelemcsökkentő 
vekedtek ugyanakkor a ter- & e z k eresztezné az intézkedések együttesen a 
meles csökkent. A kiegyen- é l e t s z í n v 0 na l -po l i t ika i elkép- termelők számára pozitív 
súlyozott lakossagi ellátás z e l é s e k e t E z é r t egyenleggel, üzemi jövede-
biztositasara az utóbbi két realizáló ár- lemnövekedéssel valósulnak 
évben jelentős mennyiségű 
vajat, tejport importált az 
ország. 

A miniszter részletesen ki-
fejtette azokat az okokat, 
amelyek miatt az ágazat éve-
ken át stagnált. A gondokat 
főként a nem megfelelő jö-

szlnt csupán a vágómarhá- m e g ' 
nál érvényesíthető, a tej-
termelés jövedelmezőségét 
továbbra is az ár- és az 
üzemviteli állami támoga-
tás együttcsen adja meg. 
A miniszter részletesen is-

ve (iszapfürdő, női iszap-
kezelés, súlyfürdő stb.), a 
másik, a gépek segítségével 
végzett rövidhullámú, ultra-
hangos kezelés, a diadinami-
ca és így tovább. Az előbbi-
re a reumásoknak van szük-
ségük, az utóbbit igénybe ve-
szi a sebészet, a nőgyógyá-
szat, a belgyógyászat is. A 
kezelések előbbi csoportjára 
mindig is a fürdővel volt 
szerződés, a másikat azon-
ban a rendelőintézeten be-
lül végezték. Az ügyet bo-
nyolította, hogy a rendelőin-
tézetben fizikotherápia a 
hatvanas évek végére szabá-
lyosan tönkrement. 18 gép-
ből 3 volt működőképes, a 
15 szinte teljesen használ-
hatatlan. Amit gépekre az 
elmúlt három évben költöt-

li iontoforézis, diadinamic. 
Fenti kezelésekért (szolgál-
tatásokért) kórházunk ese-
tenként 3,50-et térített. Meg-
jegyezni kívánom, hogy az 
alábbi kezeléseit, illetve 
szolgáltatások (SZTK-igé-
nyek alapján) továbbra is a 
vállalat profiljában marad-

A többi már nem ennyi-
re megnyugtató. Dr. Salgó 
Gábor szerint a fürdőnek 
kellett volna szakvéleményt 
kérni arról, hogy fejlesz-
szék-e fizikotherápiájukat 
— hiszen csak ideiglenes 
megállapodásról volt szó —, 
s akkor nem állt volna elő 

riporter 
pedig azt tapasztalta, hogy 
a Vízművek és Fürdőknél 
nemigen értesültek arról, 
hogy a rendelőintézetben 
sok minden megváltozott. 
Ehhez adalék a betegek le-
vele is, akik a régi, szűkös 
fizikotherápiáról tudnak 
csak. S a semleges szemlé-
lőben az a vélemény ala-
kulhat ki, hogy a rendelő-
intézetnek legalább annyira 
kötelessége lett volna jó 

vedelmezőség váltotta ki; az mertette az árintézkedéseket, 
1970. január 1-vel végrehaj- az üzemviteli támogatás for-
tcrtt jövedelemjavító intézke- máit, az ágazat közgazdasági 
désekig a nagyüzemi szarvas- környezete módosításának 
marha-tenyésztés egyértel- lényegesebb vonásait, majd 
műén veszteséges volt, de ezt kifejtette véleményét, hogy a 

Kállai Gyula Bukarestben 
Pénteken Bukarestbe ér-

kezett Kállai Gyula, az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának tagja, a Hazafias 
Népfront Országos Tanácsá-
nak elnöke, aki a Román 

Szocialista Egységfront Or-
szágos Tanácsának meghívá-
sára rendes évi szabadságát 
a Román Szocialista Köztár-
saságban tölti. 

nak: medencefürdő, iszapos előre értesíteni a fürdőt a 
kezelés, szénsavas fürdő stb. fejlesztésekről, mint a für-
A megszüntetni kért szolgál- dőnek szakvéleményt kérni, 
tatások július 1-től kezdő- A városban most van két, 
dően a rendelőintézet fiziko- nagyságra, berendezésben, 
therápiás szakrendelésén tör- korszerűségben hasonló fi-
ténnek. Költségkihatásuk kb. zikotherápiai rendelő, 
évi 90 ezer forintot tesz ki." melyből egy is el tudja lát-

Szilléri László szerint — ni a kezelést. Ráadásul 
akinek válaszlevelére a mindkettő olyan intézmé-
gazdasági igazgatóság au- nyek kezében, melyek gaz-
gusztus l-ig elhalasztotta a daságilag kapcsolódnak a 
szerződésbontást — a Víz- tanács által. Ilyenkor szok-
művek és Fürdők Vállalat tak mondani valamit a jobb 
főleg azt furcsállja, hogy ez kézről meg a bal kézről. S 
az intézkedés azután követ- azért így általánosságban: 
kezett be, hogy tavaly — mert akad néhány olyan 
ahogy az olvasók levele is eset, amely leszármazottjuk 
tanúsítja — kibővítették, l ehe tne , . , 
átalakították a cendelót, Veress Miklós 


